



01 NOV, 2022

## Mahkamah Sabah dan Sarawak terus manfaat teknologi digital

Harian Ekspres (KK), Malaysia



Page 1 of 2

# Mahkamah Sabah dan Sarawak terus manfaat teknologi digital

Cynthia D Baga

KOTA KINABALU: Mahkamah Sabah dan Sarawak akan terus memanfaatkan teknologi digital dalam sistem pelaksanaan keadilannya untuk memastikan akses berterusan kepada keadilan bagi semua pihak berkepentingan dan orang awam.

Ketua Hakim Sabah dan Sarawak (CJSS) Tan Sri Abang Iskandar Abang Hashim berkata, selaras dengan pelbagai inisiatif khususnya dalam menghadapi pandemik Covid-19 baru-baru ini, adalah penting untuk terus menambah baik sistem mereka bagi memastikan ia sentiasa terkini, boleh disesuaikan, serba boleh dan mampu memastikan orang awam terus menerima perkhidmatan mereka.

"Oleh itu perlunya untuk menyesuaikan proses kerja kami mengikut perubahan yang berlaku di sekeliling kami. Kami tahu bahawa di seluruh dunia badan kehakiman di bidang kuasa lain sedang berusaha ke arah pendigitalan proses mahkamah untuk memastikan akses kepada keadilan disampaikan bukan sahaja secara adil tetapi juga dengan cepat.

"Realiti masa depan dunia adalah teknologi dan mana-mana industri yang enggan menyesuaikan diri dengan kemajuan teknologi akan menghadapi kesukaran untuk bersaing serta terus kekal dalam dunia Revolusi Perindustrian 4.0 (IR4.0) dan itu termasuk pejabat atau jabatan awam dan juga mahkamah.

"Apa jua teknologi yang kita pautkan untuk guna atau apa-apa kemajuan yang kita cipta, keadilan kes mesti kekal sebagai keutamaan kita.

"Kecerdasan Buatan Jatuh Hukum Mahkamah (AiCOS) dan Sistem Persidangan Video Mahkamah Sabah dan Sarawak (V-COSS) sekali lagi menjadi



ABANG Iskandar (keempat dari kanan) bersama dengan VIP semasa majlis pelancaran itu.

bukti bahawa teknologi dan keadilan boleh berkembang maju dalam ekosistem simbiotik," kata Abang Iskandar.

Beliau berkata demikian pada majlis pelancaran AiCOS dan V-COSS di dewan persidangan Kompleks Mahkamah Kota Kinabalu, di sini pada Isnin.

Menurut Abang Iskandar, peningkatan dan perluasan AiCOS dan V-COSS adalah usaha khusus yang telah dilaksanakan untuk mencapai objektif menyeluruh.

"AiCOS telah dilaksanakan sejak 2020 sebagai projek perintis yang bertujuan untuk menggalakkan konsistensi dan pariti dalam menjatuhkan hukuman. Sungguh menggembirakan untuk mengambil perhatian bahawa pelaksanaan AiCOS telah menerima banyak pengiktirafan di peringkat tempatan dan antarabangsa sejak pertama kali dilancarkan pada 18 Jan 2020.

"Sebelum ini sistem hanya boleh memberikan syor dan analisis mengenai hukuman bagi kesalahan memiliki dadah berjadual di bawah Seksyen 12(2)

Akta Dadah Berbahaya yang boleh dihukum di bawah Seksyen 12(3) Akta yang sama.

"Dengan penambahbaikan sekarang, sistem itu diperluaskan kepada kesalahan mencuri di rumah kediaman di bawah Seksyen 380 Kanun Keseksaan. Lebih banyak parameter telah dimasukkan ke dalam sistem yang akan meningkatkan ketepatan, dengan itu nilai probatif ayat yang disyorkan.

"AiCOS membimbing dan menyediakan garis dasar untuk hakim menilai hukuman yang sesuai dengan mengikut atau meninggalkan hukuman yang disyorkan. Dalam kes yang sesuai, Majistret boleh membuat keputusan untuk mengikut hukuman yang disyorkan yang dicadangkan oleh AiCOS tetapi keputusan untuk mengikut itu sentiasa terletak pada Majistret.

"Bagi sistem persidangan video ia telah sedia ada sejak 2007 tetapi dijenamakan semula sebagai V-COSS dan dipertingkatkan dengan lebih banyak ciri kemajuan untuk menampung

### LAPORAN DARI MAHKAMAH

keperluan lebih ramai pengguna dan mengintegrasikannya dengan teknologi baharu dan baru muncul.

"Terdapat 11 lokasi penjara di seluruh Sabah dan Sarawak yang kini menggunakan V-COSS termasuk untuk menjalankan prosiding reman.

"Tidak dinafikan bahawa penggunaan teknologi komunikasi jarak jauh untuk perbicaraan mahkamah di Sabah dan Sarawak sejak 15 tahun lalu telah terbukti cekap dan diterima sebagai satu norma dalam kalangan anggota persaudaraan undang-undang," katanya.

VCOSS dan AiCOS adalah dua daripada ciri baharu, diluluskan dan dibiayai oleh Kerajaan Persekutuan pada 2020, di bawah projek E-Kehakiman Sabah dan Sarawak (eKSS).

Projek ini akan dibangunkan dan dilaksanakan dalam tempoh tiga tahun mulai Ogos 2020. Dijangkakan bahawa AiCOS untuk Seksyen 380 Kanun Keseksaan akan digunakan sepenuhnya dan beroperasi di mahkamah di Sabah dan Sarawak menjelang suku pertama 2023.

VCOSS telah beroperasi sepenuhnya sejak September 2021 di mana perkakasan dan perisian yang lebih canggih telah dipasang di sepuluh (10) mahkamah dan penjara yang terletak di Kuching, Sri Aman, Sibul, Bintulu, Miri, Limbang, Kota Kinabalu, Labuan, Sandakan dan Tawau.

Sistem ini digunakan untuk perbicaraan dalam kes sivil serta kes jenayah yang melibatkan tertuduh atau banduan yang dihadapkan secara dalam talian dari penjara.



01 NOV, 2022

## Mahkamah Sabah dan Sarawak terus manfaat teknologi digital

Harian Ekspres (KK), Malaysia



Page 2 of 2

### SUMMARIES

1' 111A I> II I AIIAI 11 Mrthluiuinnli Sabah dan '\*,h .1 h'mK akan li i ii'. incmanlaatkan li 1,11111<>i1 i ilirilal dalam sistem pelakiii,i.hi  
ldMilll.mnya unluk memastikan a led lni i n ii'..in kepada keadilan bagi i inn,i plhak berkepcnlingan dan tnuig a wain.